
   
 الباحث : محمد نجم عبد الله الكمية : التربية البدنية و عموم الرياضة                    

 أ.م.د لؤي كاظم محمد:  القسم : الدراسات العميا                                  المشرف
                                                            ينالشهادة : الماجستير                                    التخصص : اصابات ملاعب / معاق

تأثير منهاج تأهيمي مقترح لتمزق بعض أربطة مفصل الكتف عمى المدى الحركي عنوان الرسالة )) 
              (( و بعض الصفات البدنية في فعاليات الرمي لألعاب القوى لممعاقين حركياً 

  هدفت الدراسة إلى: قدو 
  علاج تمزقات أربطة مفصل الكتفإعداد منهاج تأهيمي مقترح والتعرف عمى تأثيره في            
( من اللاعبين المعاقين حركياً في الأطراف 8عينة البحث بالطريقة العمدية لتشمل ) اختيرت إذ

عينة البحث الى مجموعتين مجموعة  قسمتالسفمى و مصابين بتمزقات أربطة مفصل الكتف 
فقد اشتمل عمى أما المنهاج التأهيمي طة من خلال إجراء القرعة بينهم , ة و مجموعة ضابتجريبي

 . ( وحدات تأهيمية في الاسبوع3و بواقع ) ( أسابيع01)
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Thesis Title: "The Effect of a Proposed Rehabilitation Curriculum on the Disruption 

of Some Shoulder Joints on the Motor Range and Some Physical Characteristics in 

the Athletics Activities of the Disabled"          

The study aimed to : 

                 Preparation of a proposed rehabilitation curriculum and 

identification of its effect in the treatment of torn shoulder joint ligaments 
The study sample was chosen by means of the intentional method to 

include (8) disabled athletes in the lower limbs and with shoulder joint 

ligament ruptures. The sample of the study was divided into two 

experimental groups and a control group through the draw procedure. The 

rehabilitation curriculum included 10 weeks and (3) rehabilitation units per 

week 


